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editorial 

Quatre Anyets 

Peí consell de redacció i col.laboradors 
de RUFACA continua éssent aquesta fita, la de 
Taniversari, prou important. La tasca periódica de 
retrobar-nos amb els nostres lectors ens obliga, 
si mes no, a fer un petit escorcoll a la nostra activitat. 
El rebombori que tota comunítat tragina, en aquest 
cas la Cerdanya, traspua más enllá de l'eteri 
comentar!, per tal de donar-li la deguda forma. 
Heus ací a grans trets el que pretén RUFACA. La 
nostra satisfácelo no tindria limitació sí de bon 
tro9 assolíssim aquesta máxima. De tota manera, 
benvolguts lectors, la darrera paraula és la vostra. 
L'ampia finestra de les nostres planes preten atansar 
els nostres conciutadans el batee d'una comarca 
que vetlla el seu esdevenídor. Volem fer-ho possible, 
volem col.laborar-hi. Creiem que som una eina 
eficap. 

JOlÓS NADAL. VENTUROS 1982 
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LA CASA DE LA VILA 
V I IA V I gavsvoví 

La noche de las dimisiones 
Pie Ordinari 4 de novembre. 
Orden del día: 
1.- Acuerdo si procede nuevas captaciones agua pota
ble. 
2.- Acuerdo renuncia aportación Plan de Obras y 
Servicios 1980. 
3.- Aprobar cuotas presupuesto 1980. 
4.- Aprobación si procede cesión terrenos museo-
arciiivo. 
5.-Aprobación si procede Vitalicio Doña Carmen 
Pujol Puig. 
6.- Informe de las cornisones. 
7.- Ruegos y preguntas. 
Comen9a la sessió: no es llegeix l'acta del pie anterior. 

No estava feta. En Peñarroja protesta i demana que 
consti en acta. S'entra tot seguit en el tema del primer 
punt. En Sapé informa sobre les noves capíacions 
d'aigua a Guiís que hi ha en üroiecte. L'Ajuntament 
de Guils está d'acord que Puigcerdá gaudeixi de la 
seva aigua, sempre que aixó no representi una pérdua 
d'aigua per a ells. Volen saber de quines captacions es 
tracta i que l'Ajuntament de Puigcerdá ho demani per 
escrit, i aprovat peí Pie. Llavors, per a prendre la decisió 
el consistori de Guils ho posará a l'opinió púbhca del 
seu municipi. En Sapé segueix dient que aixó és molt 
important i urgent, dones sense aquest trámit, el pro-
jecte no s'aprova i de moment queda aturat a Ma
drid, (el que no es digué en el pie, és que si está aturat 
és perqué Guils ho ha impugnat). El pie pren l'acord 
de demanar-ho a Guils. Renoi, hom diría que aquest 
hauria d'haver estat el primer pasü!. 

Segon i tercer punt, s'aproven. Sembla no teñir altra 
importancia que la de pura rutina administrativa. 

Quart punt: la Generalitat vol fer a Puigcerdá un 
museu-arxiu i demana que l'Ajuntament cedeixi el 
terreny necessari. Un deis primers passos a fer, és que 
el consistori confirmi la cessió del terreny a la Gene
ralitat. Aixó cal fer-ho abans de dos messos (fins Nadal). 
En Bosom informa que la Generalitat ha dit defíni-
tivament que no, i que no vol parlar-ne mes d'aquells 
terrenys. Llavors només queda la possibilitat de la pla-
qa. del Campanar, aprofitant la idea de l'arquitecte i 
Director General del Patrimoni, Sr, Jordi Bonet. Per 
aquells lectors que no entenguin per on va la cosa re-
cordarem la visita a Cerdanva del Conseller Max Cahner. 

•El Conseller va exposar que la Generalitat faria de molt 
bon grat a Puigcerdá un museu-arxiu si se'ls donava el 
terreny. Va ser llavors quan, l'Ajuntament conscient 
del poc patrimoni que té, oferí el conjunt de l'escorxa-
dor, dones dintre de poc (quan se'n faci un de nou) 
el solar quedará disponible. Si fins aquí els informadors 
ho tenien molt ciar, a rnesura que en Bosom parlava, 
esdevenia tót extrany i confiis. Que si els bombers... 
la situado... solar no edificable... i insistint en alió de la 
plaga del Campanar, i deia que segons ells els agradaba 
molt. Pero senyors, quina confiísió! L'Ajuntament 
va presentar un plánol topográfic a la Generalitat en 
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el seu moment. Semblava que l'assumpte tirava enda-
vant i ara tot de cop aquesta mena d'historial. Els 
bombers: senyors, que aixó peí soroll no és Barcelona, 
on els bombers teñen una sortida darrera l'altra. La 
situado: sí, l'accés a l'edifid seria peí carrer Alfons I 
(ben a prop de Formado Professional) i peí carrer Es
coles Pies (davant mateix de l'Institut i d'E.G.B.J 
podria ser millar? Solar no edificable: cal pensar que en 
el moment en que l'Ajuntament oferia aquesta possi
bilitat és que sabia que alió estava reservat per un equi-
pament. I alió de la pla^a del Campanar, no és res mes 
que una idea sobre quelcom que havia vist el Sr. Bonet 
cosa que apunta lleugerament durant la roda de premsa 
en la visita d'en Max Cahner i que ara sembla un fet. 
Per altra banda en Bosom no va presentar al pie cap 
document de la Generalitat argumentant aquesta deci
sió. Senzillament, aixó no s'entén. Creiem, pero, que la 
Generalitat no es pot permetre de decidir ella soleta, 
un afer que afecta tot un poblé. Us imagineu per un 
moment un edifici de dues plantes i mitja adossat al 
campanar, ocupant bona part de la plaga? Voldriem, que 
si aixó ha estat un mal entes, la Generalitat pogués 
escoltar l'opinió del poblé, 

Cinqué punt: en Bosom Uegueix les condicions re-
ferents al vitalici de la Sra. Pujol. Si l'Ajuntament 
acceptés, seria en compensado de la torre de vora l'es-
tany (abans Academia). El consistori no veu convenient 
aprovar-ho, de moment, peí que es decideix fer una 
comissió mixta hisenda-governació-urbanisme, per cui-
dar-se'n i veure si és realment interessant l'esmentada 
oferta. 

Punt sisé: comen9a a informar l'alcalde. Llegeix la 
carta de dimissió d'en Fullana. El regidor exphca que és 
per motius personáis perqué deixa l'Ajuntament, i que 
se'n va amb un bon record deis companys de consis
tori, que han estat sempre com amics per ell. Segueix 
la pregunta de rigor: si s'accepta o no la dimissió. 
Es constata pero que és una decissió personal i volunta
ria peí que no s'hi poden oposar. 

Tot seguit l'alcalde, encara sorprés, explica que al 
migdia (d'aquell mateix dia) U havien presentat una 
altra dimissió. Pero una que n'eren tres: en Peitx, en 
Ravetllat i en SaUnas de la comissió d'urbanisme, 
plegaven Junts. Llegí la carta. (Veure'n la copia que ens 
han fet arribar, a la página següent). Aixó va ser una sor
presa per a la majoria del regidors, i l'alcalde va voler 
exphcar com havien anat les coses. S'havia acordat en 
una permanent en la que en Peitx no hi era. Per tant, 
després d'haver-se excusat els uns amb els altres, els de 
la permanent (L'alcalde, en Bosom i en Vidal) no com-
prenien la sobtada dimissió. Aixó provoca una ani
mada discussió a la taula, que quedava repartida com en 
tres sectors. L'alcalde, en Bosom i en Vidal, insistint 
que era acord de permanent. En Sapé, dient que ell no 
volia perdre uns companys que havien donat proves 
de ser efica90s i propo'sava que se'ls fes reconsiderar 
la dimissió; en Peñarroja insistint perqué s'havia donat 
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la Ilicéncia si la permanent sabia que s'esperava el dic
tamen jurídic; i en Canes que no en sabia res de l'afer, 
digué, que ell creia que en aquell cas, la permanent 
havia actuat lleugerament i amb manca d'ética, car si 
el responsable d'urbanisme no hi era, haurien pogut 
aplacar els trámits uns dies i la resta de regidors que no 
deien res. Per diferents raons, en el consistori hi havia 
un cert desgut. Les discussions pujaven de tó. Sembla-
ven equips atacant i defensant. Es sentien frases de tota 
mena; "Es molt fácil, quan hi ha problemes pleguen", 
"A mi no m'espanta ni D...". Acabades les discusions, 
es va decidir que se'ls demanaria que acceptessin de 
trobar-se un dia tots junts per aclarir les coses i re
considerar la dimissió. 

Seté punt: sembla que tothom té ganes d'acabar i 
llesir la llista; 

- les Germanes del col.legi demanen un ajut de 72.000 
pessetes, per natació. 

- la Sra. Maria Pujol, com a mestra, dona el pressupost 
de 38.200 pessetes per pintar el pis a compte de l'Ajun-
tament. 

En Bosom diu que cada comissió hauria de saber de 
quants diners pot disposar. Informa que, segons en 
Busquets, del departament d'ensenyament de Girona, 
enviaran un professor d'educació especial. Toma a re
cordar el pía? que teñen per alió del museu-arxiu i que 
segons en Bonet s'hauria d'encarregar un plánol topográ-
fic de la pla^a. 

En Sapé, passa a informar del pressupost per arreglar 
el camió de la brigada, unes 270.000 pessetes. Diu tam
bé, que s'ha portat una parella de cignes blancs per l'es-
tany. 

En Vidal: que s'ha d'arreglar el camí de Seneja per 
poder anar ais dipósits de l'aigua. 

Nenes!!! es va sentir de sobte. L'alcalde, dirigint-
se a les regidores: estaven parlant entre elles. Després 
no s'enteren de qué va, diu. Na Julia replica dient que 
alió no és un col.legi. 

viiAvn gavsvoví 
Divertidíssim! Sobretot peí públic, encara que aquesta 

vegada els 'nens' del consistori van poder participar 
mes directament del show. 

Llavors li tocava en Canes. Va comenfar expUcant 
en línies generáis, tota la trajectória deis dos anys 
d'Ajuntament. Que si al comen9ament creia que es 
podien fer coses, de mica en mica, se n'ha desenganyat. 
S'ha sentit sovint marginat i apartat en moltes coses, no 
trobant-se agiist amb el tipus d'actuació de l'Ajünta-
ment. Així que, feu un vot de censura per l'actuació del 
consistori. I acaba dient: "Aquí teniu la meva dimissió 
irrevocable". 

Tots mutis. Aquesta va ser la gran final. 
Un cop retomáis de Timpacte, van comentar a dansar 

frases per damunt de la taula. "Quants quedem ara?", 
"Si la gent presenta la dimissió és perqué vol", "La gent 
se'n cansa i...'" 

Així fou LA NOCHE DE LAS DIMISIONES. 

Rufaca 

NOTA: Els dimitents d'urbanisme, en Salinas, en 
Peitx i en Ravetllat, ens demanen que comuniquem 
el següent: que el dia 9 de novembre varen contestar 
per escrit a la proposta d'una reunió amb la totalitat 
deis membres de l'ajuntament de Puigcerdá ACCEP-
TANT I'esmentada reunió peí dimarts día 10 de 
novembre a les 20,30, amb les seĵ üents condicions: 

- que a la reunió assistís també el Sr. Joan Prat, 
secretari habilitat. 

- que la reunió tingues el caire de pública, amb pre
sencia de públic i premsa. 

I, afegeixen, que I'esmentada reunió no va ser ac-
ceptada per part de l'ajuntament. 

HOTEl 
RESTIlURnnTE 

DIRECTOR. 
JULIO PÉREZ DE ROZAS 

.<̂ " # 
.<.^^ 

.^\S> AY 
^>:^ EUROPA 

Restaurant tipie de Cerdanya 

EL RECtí 
Teléfons: 88 11 46 - 88 13 79 - 88 08 69 

VILALLOVENT (PUtGCERDÁ) 

NOTA DE REDACClO 

NOTA: Hem retardat cinc dies tancar aquesta edició, 
esperant dues coses: L'informe de la Junta de ITios-
pital i tot el referent a la Fira de Puigcerdá. 

Per la Fira, no tenim cap explicado. De fet no ha 
quedat gens calar alió de : qui, qué, Perqué, etc. se 
n'hauria d'haver cuídat. 

Per la Junta, ens diu el seu president que volien 
informar, tal com sTiavién compromés, pero ho 
deixen per un altre número. De totes maneres, po-
dem adelantar, diu, que properament hi haurá un 
acte públic. 

RUFACA/5 
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Carta deis dimisionarís 
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Pviigcerdfe, 4 de novembre de 1 ,981 
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El President de la Generalitat a Cerdanya 

Els dies 7. 8 i 9 de novembre, 
el President de la Generalitat. 
Jordi Pujol, ha visitat la Cer
danya. Durant la seva estada 
—en realitat jomades d'intens tre-
ball— visita els municipis i les cor-
poracions cerdanes, inaugura el 
museu de Llívia, en companyia del 
Conseller Max Cahner i assistí a 
la fira de Puigcerdá. 

Per tal de donar un resum de 
les seves impressions sobre els pro-
blemes de la Comarca s'havia con-
vocat una roda de premsa, amb els 
mitjans d'informació, que posava 
términi a la seva estada, Deis temes 
tractats n'extreiem el següent: 
HOSPITAL. "No hi vuU aprofondir 
Kaire, aquest és un tema que n'hem 
de parlar poc i fer tot el que pu-
guem. Es un tema amb una certa 
dificuhat, perqué no el podem 
resaldré nosaltres sois, també ha ha 
de resaldré el propi hospital, i 
convé tractar-iío pensanl en tota la 
Cerdanya. Nosaltres de fet ja es-
tem fent coses que sembla tindran 
un bon resultat. Es un assumpte 
que hem de tractar seriosament. 
Es un problema greu. que en una 
comarca com aquesta amb un 
cert aillament, el seu hospital no 
funcioni prou". 

Pregunta; En la seva visita 
tothom li deu haver demanat 
coses. Quines son les que vosté 
creu que la Generalitat podrá 
concedir a curt termini? 

"Hauria de mirar la ¡lista. Pero 
nosaltres ¡a hem fet coses, p. ex. a 
Alp ens han donat una injecció 
d'optimlsme amb el trac de carre
tera que la Generalitat ha arreglat. 

Fins ara no era de ningú perqué 
accepíar la paternitat implica el seu 
manteniment. A Llívia hem col-
laborat a fer el museu. Des de que 
tcnim uns traspassos d'ícona, s'es-
tan netejant els boscos. A Prullans 
s'ha conceda 4,5 milions per a uns 
dipósits d'aigua. Una altra cosa que 
hem fet es reforgar el tema de 
Vensenyament; hem reobert les 
escoles unitáries d'Isovol i Prats. 
També hem mirat de dur a terme 

una serie de coses que a vegades 
son molí menors pero, que també 
son importants, des d'abeuradors 
fins a p. ex. mirar que les expro-
piacions per ¡es arees de servéis 
de ¡a boca nord del túnel del 
Cadi, es facin amb cura, que no es 
facin d'una manera barroera. La 
prava és que han redu'it el que 
s '¡labia d 'expropiar. Nosaltres no 
tenim cap autoritat en una empresa 
privada, de fet els hem convengut 

que en comptes de ser 8,4 ha., 
només fossin 3,9 ha. De coses 
d'aquestes n'hem fet bastantes. 
Ara bé, en e¡ futur estem en con-
dicions de fer-ne mes i de mes 
vo¡um. No vull dir que tot es fará 
rápid i fácil, aixó no. pero si que 
podrem fer mes coses, dones 
tenim mes traspassos i també 
coneixement de la prob¡emática. 
Tenim la voluníat de ser-hi molí 
presents en una comarca com ¡a 
Cerdanya. 

Pregunta. Sobre el problema de 
les comunicacions, podríeu concre
tar en quins punts millorará? 

"Bé. de momení amb e¡ túnel 
miUoraran ¡es comunicacions de ¡a 
Cerdanva. Per a¡tra banda estem 

arreglant algunes carreteres: el que 
passa és que ¡a GeneraUtat no te 
competéncies prácticament sobre 
les carreteres de la Cerdanya, pero 
peí que fa a ¡a N-I52 fins a Ripoll 
¡'estem miUorant i peí que fa a la 
C-1313 també. Ara, mes allá de 
Drall i de Ripoll la Generalitat no 
podem passar. A ixó ja és una 
qüestió de l'Estat. una de les coses 
que també farem a primers d'any 
és que ¡a Generalitat comprará 
dos elicópters per a salvaments i 
casos d'emergéncia, que potser es 
quedaran a Ripoll pero estaran al 
servei d'aquelles comarques mes 
üllunyades i amb mes dificultáis 
de comunicacions i és evident que 
en aquest sentit la que tenim mes 
clara és ¡a Cerdanya. Es un fet si 
vostes volen, no decisiu pera que 
també té importancia de cara a 
aquest millorament. 

Pregunta. Sobre aixó del túnel 
ens fa una mica de por la destro9a 
del país. Preferiríem que abans 
hi hagués una ordenació. La Gene-
rahíat té quelcom previst? 

"Si, amb aixó tens tota la rao 
i tenim els exemples de comarques 
d'una gran heUesa natural que en 

Firniant cii el Ilibre d'honor d Puigcerdá CFüto, LORA) 
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parí ha estat destri'da per una edi
ficado incontrolada. Des de la 
Generaiitat pensem ja fa temps. 
que s'ha de fer un pía d'ordenació 
de la Cerdanya que prevegu'i els 
possibles defectes que podes teñir 
la irrupció d'un tráfii- important 
de gen! cap a la Cerdanya, com a 
conseqüéncia del túnel. Ara s'está 
tornant a treballar sobre aixó, i 
malgrat certes dificultats, quan el 
túnel estigui acabat, la Cerdanya 
ja íindrá les normes urbanistiques 
necessáries per a poder aprofitar 
els heneficis sense caure en aquest 
defecte de manca de contra}, 
excés de construcció, etc. 

Pregunta. Qué ens pot dir sobre 
la llei d'alta muntanya que estem 
esperant tots quan sembla ser que 
donará una serie de possibilitats ais 
que vivim a Falta muntanya? 

"La farem. El que passa és que 
s 'está treballan t sobre una llei 
d'alta muntanya a Madrid. Es una 
llei que a nosaltres per cert no ens 
agrada ni ais cerdans tampoc els 

agradará, i és una llei que de mo-
ment no estem irobant la manera 
d'aturar per tal que al menys 
deixi un marge per a que nosaltres 
a Catalunya la puguern fer una mica 
diferente concretament no ens agra
da un tema que és l'akada que fixa 
per tai de poderse acollir ais bcne-
ficis de la llei, els mil metres, cosa 
que a la Cerdanya segurament no 
afecta. Al conjunt de Catalunya 
aixó no es bó, perqué tenim molts 
pobles amb caractensíiques d'alta 
muntanya que no arriben ais mil 
metres: per una rao molt simple: 
Casteiia arranca d'una algada de 
600 metres per tant, a poc que 
s'enfilm ja están a prop deis mils 
metres. En canvi, nosaltres arran
quen! de zero, del mar, per tant, 
tenim moltes iones al Montseny 
i a les muntanyes de la provincia 
de Tarragona, posem per cas, en 
les quais iii han unes característi-
ques molt própies d'alta muntanya 
i que en canvi no entran dins 
d'aquesta llei. 

El Presidenl a LU'via. fiímant en la Farmaciu (Foto. VlGUt) 
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De tota manera aixó no afecta 
a la Cerdanya pero és un punt que 
nosaltres estem intentant canviar, 
pero si no ho canviem, la llei de 
muntanya tindrá greus defectes peí 
conjunt de Catalunya. 

Aquest és un tema que intenta-
rem imposar en el Parlament de 
Catalunya, perqué és un compro-
mis que tenim i una necessitat 
del país. 

Pregunta. En la campanya elec
toral de Convergencia un deis pun
táis era la qüestió comarcal: poten
ciar les comarques, etc., etc. Han 
passat dos anys i al menys en la 
nostra comarca no han canviat 
les coses, dones seguim amb Tab-
surda divisió provincial. Llavors 
•peí que fa a Tordenació territorial, 
vegueries, deümitació comarcal, et
cétera, en definitiva, la descentralit-
zació. Si es fa quelcom, qué es fa? 
i de quina manera? 

"No només és aixó, el meu 
programa de govern es hasava en 
quatre punts: }} ínstitucionalitza-
ció del país, basat en dos temes 
fonamentals, un que fins ara a 
anat bastant bé, que últimament 
está aturat, com está una mica 
aturat tot el tema autonómic pero 
que és el de traspassos i el de valo-
racions en el qual s'ha fet un cami 
molí important, pero el que no ha 
anat bé és l'altre tema de l'insti-
tucionalització, que era resoldre la 
qüestió de les Diputacions; 2) Tot 
el que feia referencia a la política de 
catalanització, de recuperado 
d'identitaí catalana, des d'un puní 
de vista cultural i lingíUstic aquí jo 
cree que s'han fet progressos im
portan ts. 3) Era mirar d'intervenir, 
dintre el que ens permeten les 
competéndes, en les qüe'itions 
de tipus económic per tal de mirar 
de salvar la crisi empresarial i 
laboral que hi ha al país. Amb aixó 
cree que hi hem treballat bastant, 
el que passa és que estem submer-
gits en una gran crisi, no només els 
catalans, sino arreu d'Espanya, de 
tota Europa..., i naturalment els 
resultáis son una rfuca escadursers 
pero, malgrat tot, cree que nosal
tres hem estat actuant amb eficacia 
dintre les nostres possibihtats en el 
terreny industrial, en el turístic, on 
aquest estiu hem fet una tasca molt 
important i en el terreny agrícola 
on estem impulsant bastantes co-



ses... etc., i fiíiahnenf, el quart 
punt és fer simplement que el 
país función!, perqué a nosaltres 
ens han traspassaí hores ü'ara se-
tanta mil funcionaris..., i aixó no 
és gens fácil. 

Hi ha coses que poíser fuiício-
nin tan malameiit com abans, 
d'altres una mica millar, en alguns 
sectors com el comerg, l'ensenya-
ment, en molts aspectes d'urba-
nisme van millor que abans, menys 
lentes, mes clares... Bé, aquests 
son els quaire objectius. Aleshores, 
comarques: tal com ha evolucio-
nat la política de Madrid en aquests 
darrers mesas, no ens és possible 
fer res, fins que tinguem el progra
ma de llei de bases d'administrado 
local, que és un tema complicat. 
Nosaltres, la Generalitat, no hi 
estem gens d'acord, ni tampoc 
la Minoría Catalana, amb els plan
te jam e n fs qu e s 'es tan t fen t a 
Madrid. Bé, el tema de les comar
ques és important pero no era I 'únic 
ni el mes dccissiu. Si mentrestani 
nosaltres hague'ssím fet funcionar 
molí malamenf la Generalitat, tot~ 
hom se'ns tiraría sobre, i consi
deraría que ¡'autonomía és un fracás 
i ningú parlaría de les comarques. 
Ara bé, la situado d'espera en la 
que ens veiem obligáis, peí que deia 
abans, no ens permet comentar 
a fer una ordenado territorial, 
una ordenado de vegueríes, canviar 
les províncíes..., etc., tol aixó 
no ho podem fer, i llavors en el 
tema de la Cerdanya que és el mes 
característíc d'aquest problema 
tampoc hi podem fer res, hem d'es
perar,., uns mesos, per tal que 
s'aclarcixí... " 

Pregunta. Qué n'opina la Genera
litat de la LOAPA? 

"Gens. ab.solu tament gens 

A Llívia. Múiint la Vüa ^̂ •̂  J i l in.itt'i.\ lloc 
d'on ho feu. anys ha.el Presitluiit Maci¿ 
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d'acord amb aixó de ¡a LOAFA ". 
Pregunta. I del rumor que un 

membre de Minoría Catalana hauria 
d'entrar al govem de Madrid per 
a salvar-io? 

"Jo no en se res, i em sembla 
que si aixó tingues una base ja 
ho sabría". 

Pregunta. Quina posició té la 
Generalitat davant Tentrada d'Es-
panyaal'OTAN? 

"La Generalitat no en té. Si la 
pregunta fas quina posició té la 
Minoría Catalana, hauria de dír que 
aixó ho pot respondre en Roca 
Junyent que per altra banda, com 
a cap de Minoría ja ho ha explicat 
al Congrés de Diputáis. Ara bé, 
la Generalitat no en té, la Generali
tat no hi intervé en aquest afer. 

Rufaca 

lintraganti;[s l^remis a la l-'ija de Puigcerc!á,(Folü. LORA) 
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TRIST, PERb A VEGADES 
CALEN PRESSIONS 

El dilluns 16 de novembre els 
nens del col.legi de dalt no varen 
entrar a classe. Segons ens han infor
mar va passar el següent: feia una set-
niana que la dona que s'encarregava de 
la neteja s'havia donat de baixa i 
Pajuntament no havia posat a ningü 
en el seu lloc, per la qual cosa Pescóla 
portava tota una setmana sense nete-
jar. 

Davant d'aLxó i veient que malgrat 
la insistencia del director de Pescóla, 
el problema continuava sense solucio-
nar-se, els mestres varen decidir no 
entrar a classe fins que es netegés. 
Aleshores, un grup de mares van anar 
a Pajuntament a demanar expücacions 
i sembla ser que es va organitzar un 
bon fregat; flns al punt que un regidor 
va acusar els mestres de mentiders i 
nianipuladors tot dient que Pescóla 
eslava perfectament en condicions i 
que no hi havia cap mena de brutícia. 
Les mares tot seguit varen anar a com-
provar aqüestes afirmacions i lógica-
ment es van trobar que Pescóla estava 
•realment bruta ¡ no diguem els lava
bos! 

En aquest moment a Pescóla, 
segons ens han informat, hi havia una 
gran activitat; per un cantó els nens, 
els mestres, les mares ¡ per un altre 
varen fer acte de presencia el Sr, Bat-
llet, la regidora de cultura, Sra. Teresa 
Julia i el cap de la brigada municipal. 
Les mares van exposar les seves quei-
xes al batile i aquest va prometre una 
solució. Al migdia dues dones encar-
regades del nienjador escolar feien 
la neteja de Pescóla i per la tarda es 
varen fer classes amb tota normali-
tat. No ens correspon a nosaltres 
prendre partit, pero sí ens agradaria 
dir que és molt trist que es tinguí que 
arrivar a postures de for^a per a solu
cionar els problemes. I la veritat és 
que en aquest cas ha quedat molt ciar: 
ha estat necessari que eís î ens es que-
dessin un matí sense classe perqué 
Pajuntament soluciones el proble
ma que feia ja una setmana que el 
problema existia i Pajiintament ho 
sabia. 

Pensem també que les escoles 
mereixen una mica mes d'atenció 
dones a la fi és el lloc de formació 
deis nostres nens. 

Rufaca 
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La frase és d un cap de Dombers: Al ccmencament 
un foc 5 apaga amb un sifó, Cinc minuts mes tara 
rapaguen el5 bombers. i al cap d una hora cal recorrer 
a les Cataratas del Niágara . 

ELS NOSTRES BOMBERS INVITATS D'HONOR 
AL'ESTRANGER 

Ei passat mes d'octubre es van fer a la Cerdanya francesa unes maniobres deis 
bombers de OSSEJA-PALAU, BOURG-MADAME, UR, ESTEVAR, LA TOUR, 3A1LLA-
GOUSE, Una de les proves consistí en un simulacre d'incendi a Pedifici "La Perle Cer-
dañe", a la qual van participar com invitáis d'honor e[s bombers de Puigcerdá. Conse-
qüéncia de la seva magnifica actuació, son les feUcitacions rebudes de la Generalitat 
i deis seus companys d'Olot, que reproduim a continuació: 

Senyor Francesc Pubili i Aguilar 
Cap del Sen'ei de Bombers 
PUIGCERDÁ (Girona) 

GENERALITA T DE CA TAL UN YA 
DEPAR TAMENT DE GO VERNA CIO 
DELEGACJO TERRlTORiAL A GIRONA 

Benvoigut Senyor: 
He llegii la noticia al PUNT-DIARJ d'm-ui, de la magnifica 

actuació d'aqueix Pare de Bombers ais exercicis realitzats conjuntaryíent amb els Pares 
de Bombers de I'Alta Cerdanya. 

Prego rebeii i feu extensible a fots els bombers de Puigcerdá la meva mes sincera 
felicitado. 

Atentamení 
30 d'octubre de ¡9S1 Xavier Soy i Soler 

eos DE BOMBERS 
Puigcerdá 

eos DE BOMBERS 
Olot, 2 de novembre de 1981 

Estimáis amics: 
Amb satisfácelo delectant, hem llegit la nota que es publica a 

Punt Diari sobre la vostra magnifica actuació en la Cerdanya Nord, en amlcal pero con-
tundent competido amb els bombers d 'aquell pais. 

A parí de fer palesa la nostra gran satisfácelo i alegría, adhuc us trametem la mes 
coral felicitado per tant faust aconteixentent, ho I desltjant que pugiiln continuar aqües
tes bonhóries. car será bo oer tots els aue estcm dins aauest men benemérit. 

Usrelterem la nostra adhesió. felicitado, a l'ensems d'una abraí^ada fratertial. 
EL PRESIDENT EL CAP DE COS 

Quan els demanem pels problemes principáis que teñen, ens parlen entre altres de 
la manca de material i de la importancia que tindria que se'ls reconegués una professio-
nalitat, perd aixó, en pobles petits com aquest és quelcom amb difícil solució. En quant 
al materia], la Generalitat els ha promés ia seva coLlaboració en tot el possible i peí 
moment aix6 sembla será efectiu dones ja s'han rebut algunes coses, entre elles, una escala 
que provisionalment fará la feina (encara que apoiada a la pared) d'una de mecánica que 
tindran en un futur. També, peí que fa referencia a la Generalitat, dies enrera va efectuar 
una visita a la Cerdanya el Sr. Xavier Soy, de la Delegació Territorial a Girona, siguer.t 
un deis motius del seu viatge signar amb els ajuntaments uns convenis pels quals, entre 
altres punts, aquells es comprometin a destinar un 1 per cent del pressupost ordinari al 
eos de bombers. En alguns municipis de Cerdanya es va signar aquest acord i a Puigcerdá 
no es va poder fer en aquel! moment pero possiblement es fará dintre d'uns dies en qué 
tornará a venir el Sr. Soy. 

Per la nostra part voldrfem fer arribar a aquesís homes la nostra admirado per la 
tasca que están portant a terme amb un innegable esperit de solidaritat ajnb tota la comu-
nitat. R-R-



Un dia 
al Col.legi 

El passat dia 30 d'octubre al col.legi 
.Mfons I de Puigcerdá, es va celebrar una 
petita testa. 

Tot va comenijar a les tres de la tar
da, hi va haber música rock i cucanyes 
també es va celebrar un pai'tit de fútbol-
sala al paü del cüljegi entre dos equips; 
Transport i Sé, el resultat del encontré 
va quedar així: Selecció 8é 7, Transport, 
1 en un encontré que vam qualificar de 
molt interessant i que es va jugar amb 
molta esportivitat per les dues parts, 
Els autors deis gols van ésser, per part de 
la Selecció de Sé, 5 de Carbonejl i 2 de 
Marino, i per l'altra banda, Túnic tant 
el va, marcar Carlos García. Els dos ar
bitres de l'encontre van ésser Francesc 
Montoro ¡ Vicent. Pero la parí mes in
teressant va ésser les castanyeres que amb 
un diveriit eonctirs havien de demostrar 
al jurat, compost per sis diveriits jutges 
tots ells amb un barret feí de cartulina, 
les seves habUiíats a l'hora de repartir 
les castanyes. Com que les coses no van 
quedar pas gaire clares, ja que tothom 

ho felá molt bé, els van fer bailar els 
"Ocellets", després de demostrar les seves 
quaütats artístiques com a bailarines, 
Toriginal iurat, després d'una llarga i 
tensa deliberació va decidir donar-li 
el premi com a castanyera major 1981, 
a Marisol Teva Jordana de Llívia que fa 
Sé d'EGB al col.legi Mfons 1 i té tretze 
anys. El premi va consistir en una cmta 
de "Castanyera Major 1981", un ram 
de fiors i l'honor d'ésser ella la que ho 
va fer millor. Al moment de ser investida 
uns quants aluinnes de BUP van donr la 
nota negra de la testa, ja que es van di
vertir Uenijant les castanyes que les cas
tanyeres havien donat contra el jurat i la 

actuaüiat 
"castanyera major". Es molt desagrada
ble que sempre passin coses així quan es 
fan coses tan boniques com és una festa 
al col.legi. 

També es va repartir coca i xocolata 
i tothom va gandir d'un dia inoblidable. 
A l'hora d'acabar aquest dia tan interes
sant vam fer una petita entrevista a Mari
sol, "castanyera major 1981", i ens va 
declarar que estava molt contenta amb 
aquest premi que ei col.legi H havia con-
cedit. Que tot va ésser molt bonic llevat 
deis disturbis protagonitzats pels nois de 
BUP. Tots els alumnes están d'acord 
que actes com aquest s'haurien de fer al 
menys cinc vegades per setmana. F . J^ . 
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a llegir tothom > 

El passat mes de novembre va obrir de nou les seves portes la Biblioteca de "La 
Caíxa" amb el local totalment reformat. 

Aixi dones, ja ho sabeu, a llegir tothoin.! 
Degut a les males accions portades a terme per uns quants, la biblioteca s'ha vist 

obligada a prendre una serie de mesures contra aquesta mena d'actes. 
Per aixó ara tota persona que vutgui gaudir de Pobrp! cultural, haurá de treure 

un carnet que l'acrediti com a soci de dita entitat, tots els que no tinguin aquest carnet 
se'l podran treure a la mateixa biblioteca no mes portant dues fotografíes íipus carnet i 
allí li faran gratuitament. 

També hem d'afegir que s'ha portal a terme una notable renovado a la sala de 
lectura, fení un ambient mes agradable i niés íranquÜ. 

Rufaca 
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En aquest número de RUFACA, 
obrím una nova secció que vindrá a re-
collir tot alió que ENS FAN SABER. 
A la redacció de la revista i amb certa 
regularitat, diverses institucions i entitats 
d'ordre politic, social, económic, etc., 
ii remeten comunicacions de les seves 
activitats. La majoria d'ocasions, la temá
tica comunicada no incideix plenament 
en qüestions cerdanes exclusivament, 
malgrat poden teñir interés per la Cer-
danya o els cerdans. Per altra banda, 
Textensió d'aquestes comunicacions fa 
que no linguin lloc al poc espai de la nos-
tra revista. Així dones, aquesta secció 
recolUrá extractes deis comunicats rebuts. 
De totes maneres, tothom quj vulgui 
teñir una informació mes extensa pot 
acudir al local d'AMICS DE CERDAN-
YA, tots els dimecres a partir de les 10 de 
la nit i es facilitará aquesta informació. 

...DES DE LA GENERALITAT 

Convocatoria del Congrés de Cul
tura Tradicional i Popular, pels dies 
12 i 13 de desembre de 1981, amb els 
següents punts básics: 
a) l'establiment d'unes bases concretes 
per a l'acció a emprendre en el camp de 
la cultura tradicional i popular. 
b) la creació deis corresponents arxius 
documentáis i tiistórics. 
c) l'elaboració d'un inventan de dades 
sobre la realitat present de Tesmentada 
cultura 
d) Testudi deis nous corrents. 

La participado al congrés és oberta 
a totes aquelles persones i entitats (ajun-
taments, associacions...) que d'una ma
nera o altra participin en la dinamitza-
ció de la cultura tradicional i popular. 

Promoció del llibre cátala. 
A través dues exposicions itinerants, 

i amb la col.laboració deis ajuntaments, 
el Departament de Cultura 1 Mitjans de 
Comunicació está impulsant el coneixe-
ment del llibre cátala, en Támbit del 
món infantil i juvenil i per tal de donar 
una informació exhaustiva de les publi-
cacions. Es l'exposició denominada "Ui-
bres en caíala per a nois i noies", com
plementada amb una altra dedicada ais 
il.lustradors d'aquests llibres. 

...DES DE LA DIPUTACltí 
DE GIRONA 

De les notes facilitades deis plens 
d'octubre i novembre en desíaquem els 
acords que afecten la Cerdanya: 

— Es declaren desertes les adjudica-
cions de les obres, per manca de licita-
12/RUFACA 

ens f an 
saber 

dors, del refor? del ferm de la carretera 
dTsóvol a Olopte i de Meranges a Ger 
(parcial), peí valor de 7.700,000 pessetes. 

- Subvencions a: Inslitut d'Estudis 
Ceretans, 78.000 ptes. Farmacia de Llívia 
(restauració), 1.000.000 ptes. Alp (acon-
dicionanient camí La Solana, La Moli
na), ¿00.000 ptes. Das (pavimentació), 
500.000 ptes. 

. . .DESDELGRUP 
PARLAMENTARI SOCIALISTA 

Sol.licitant la seva publicació, ens fan 
saber les raons del per qué d'una moció 
al Conseller Max Calmer, en un article, 
la publicació del qual ens ocuparía 
prácticament dues pagines de RUF.'̂ CA, 
Davant el perill que comportaría extreu-
re'n algún parágraf, perill derivat del sub-
jetívisme inevitable d'aquell qui fa l'ex-
tracte, obtem per donar-ne constancia i 
repetir que tothom qui vulgui conéixer 
el document está a la seva disposició. 

. . .DESDELGRUP 
PARLAMENTAR! 

M I N O R Í A CATALANA 
Retard en les pensions. El diputat 

Josep López de Lerma ha interpel.lat 
el Govern de Madrid sobre el retard que 
pateix la tramitació de tot tipus de 
pensió contemplades en el pressupost 
de la Seguretat Social. Retard que va 

incrementant-se en uns 70.000 expedients 
mensuals i només 50.000 deis 127.000 
expedients de promig mensual que es 
resolen cada mes. 

Prohibició de l'ús d'hormones a la 
cria del bestiar. Respond el govern de 
Madrid a una pregunta formulada per 
López de Lerma: "... les hormones.., 
s'utilitzen legalment amb finalitats re
guladores de l'activitat r'jproductora sota 
prescripció veterinaria, pero si de manera 
il.tegal s'enpressin com estímulants de les 
produccions animáis, el "Servicio de 
Defensa contra Fraudes" i els "Servicios 
de Inspección Veterinaria" vigilen el com-
pliment de la legislado vigent i efectúen 
les corresponents inspeccions deis pro-
ductes, industries i magatzems, instruint 
els oportuns expedients sancionadors en 
els casos d'infracció, existíní-ne varis 
en marxa". 

L'Embaixada deis Estats Units ha 
invitat López de Lerma a una visita a 
les bases de la OTAN a Italia, Alemanya 
Federal i Bélgica, com a membre d'una 
delegació de cinc parlamentaris espanyols. 

...DES DE LA CAMBRA 
DE COMERC 1 

INDUSTRIA DE GIRONA 
La Cambra ha acordat subscriure un 

conveni amb el Ministeri d'lndústria 
i Energia per la realització d'un trebal] 
per establir un inventari representatiu 
de les tecnologies mes utilítzades pels 
sectors industriáis gironins, conéixer 
quines son i com s'apliquen les tecno
logies mes destacades, i estimular les 
industries per a la generació de nous 
processos i productes. 
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L'any 1649 foren penyorats sis pica-
dors que per encárrec del Codol de Puig-
cerda havien fet dotze canes de llenya, 
i fins una tallada de pins al Pía de les 
Porqués; el Bac del Brull [a la Garravera) 
dos iiomes que amb dos parells de bous 
carregaven Uates, per ordre —segons 
digueren- del Sr, Mir, amo del molí 
d'Aja, a on les havien de portar; entrega
ren una picassa per penyora. Un xic 
mes aniunt trobaren a Antoni Morull 
d'Alp, al qui li penyoraren un matxo i un 
rossí carregats de llenya feta a Salté-
guel. També varen penyorar a uns de la 
Valí de Robes, que amb un escamot 
d'unesSO o 60 vaques i unes sis o set 
eugues, anavem del Coll de Maians cap a 
la devesa de Saltéguel, dient que les me-
naven a la muntanya de la Valí de Querol; 
com a penyora se'ls va prendre dues 
eugues i una pollina, peí rescat de les 
quals, hagueren de pagar 50 rals, perdo-
nant-los pero, l'import de la multa 
restant. També foren penyorats tres 
homes de Vilallobenl: el Roqueta, el 
Gracianet i Joan Negre; el primer tailava 
llenya a Coma Fosca, Coma de Saltéguel i 
tenia un parell de bous i un rossí peixent 
aquelles herbes; el segon, trobat amb dos 
parells de bous, que eslava Uenyant a 
Coma Tabanera, entrega per penyora un 
anell d'or, peí rescat del qual, en paga 
després, setze Uiures i el darrer d'aquells 
tres, que en aquell mateix indret guardava 
bestiar de llana i cabrun, dona un ral per 
penyora. Finalment, en dit any 1649, 
foren penyorats dos pagesos d'Alp, 
ais qui seTs feu pagar 9011ibresde multa, 
per haver fet pasturar de 300 a 400 va
ques, des del Pía de les Porqués fins a 
Coma Tabanera. També foren penyorats 
uns bestiars deis de Palau que peixien en 
íerme de Saltéguel, on aquells pretenien 
teñir empriu en alguns indrets. 

L'octubre de 1650 fou penyorat un 
ramat de bestiar boví,de diferents senyals, 
que s'estaven menjant a Saltéguel les pas
tures deis carnissers de la Vila; bestiar 
que fou conduit a la Torre de Roset. 

A fináis de maig de 1651, penyoraren 
unes eugues del comú de Quelxans i Les 
Pareres, peixent en terme de Saltéguel; 
a Joan Bonfill de Fornells que tenia va
ques del Sr, Jaume Morer de Toses (don-
zells), pasturant damunt de Coma Fosca. 
El 1652, penyoraren al Grau, al Co i al 
Tresserres de Vilallobent, trobals tallaní 
llenya a Coma Tabanera; se'ls emmenaren 
un ruc i una picassa. Com que dits homes 
varen voler sostenir elplet, les despeses, a 
mes a mes de Timport de la multa, els 
costaren 22 Iliures. L'any 1635 foren 
penyorats uns 200 caps de bestiar boví 
deis de Quelxans i Les Pareres, que 
pasturaven a Coma Tabanera, se'ls em-
portaren una eugua del Pasqual de la 
Parera, tres vaques amb els tres vedells de 
Joan Roger de Quebíans^ un bou de Pere 
Blancer i una poltra d'Antoni Causó, 
també del Queixans, també hi havia 
bestiar del Cot de Quebíans, del Catllat, 
del Montagut i del Girvés de les Pareres. 

El novembre de 1658 foren penyorats 
uns d'Aja i de Vilallobent que al Pía de les 
Porqués havien fet unes cargues de 
llenya, on hi tenien bestiar del Palau, un 
parell de vaques, quatre parells de bous 
del Capdevila, un d'Onofre Aldrofeu, un 
d'Agustí Vilar, un de Pau Patau, tots ellls 
d'Aja, i tres parells de bous d'Antoni 
Bada de Vilallobent, parells de bestiar 
que menaven els mossos deis respectius 
amos; també hi penyoraren un ruc amb 
bast, carregat de llenya, que era d'Antoni 
Mas, d'Aja. Al Col] del Marcer hi foren 
penyorats alguns parells de bous: un del 
Roqueta de Vilallobent, altre del Xem del 
mateb( poblé i alguns de Les Pareres. Un 
any després -el 1659- al Pía de les 
Porqués, foren penyorats el mosso del 
Mas d'en Cot i el masover d'Antoni Mir 
d'Aja, per carrassos de llenya amb bous; 
el 1661, contra un ramat d'eugues d'un 
de Palau: de Pere Pont, d'Antoni Travi i 
del BatUe del dit poblé de Palau, que pas
turaven a les muntanyes de Saltéguel i 
peí mateix motiu contra uns altres, per 
un ramat de llana i el 1663, contra 

Antoni Salsas de Vilallobent, per Uenyar 
al Pía de les Porqués i a la Creueta (que 
és un xic mes avall). 

D'aitra banda, l'any 1666, els cónsols 
perdonen la multa incorreguda per Do-
ménec Vigo, pagés d'Aja, que amb bous, 
havia tres carrassos de llenya del bosc de 
Saltéguel, per aquesta condonació, en 
paga dures dobles d'or. A d'allres, també 
els fou perdonada la multa, pagant només 
mitja dobla cadascun d'ells. 

El juny de 1668, els de Puigcerdá 
penyoraren a Coma Tabanera un gran 
nombre de bestiar boví, sots-arrendat 
pels de Palau, i se n'endugueren una 
eugua com a penyora. Els de Palau en 
protestaren, al.legant que ells hi tenien 
empriu. Era veritat que els de Palau 
—només els del poblé, pero no els foras-
ters deis quí era aquell bestiar sots-arren
dat— com també era veritat que els de 
Puigcerdá tenien empriu a Plan Balados, 
terme deis de Palau. Amb motiu de l'es-
mentat penyorament i consegüent protes
ta deis de Palau, anaren a les muntanyes 
de Saltéguel amb gent de Palau, per tal 
de determinar bes els termes i posar-lii 
pedrés divisóries. Per6 com que Plan 
Balados (terme de Palau i empriu de 
Puigcerdá) és molt mes gran i millor que 
el Bac de Tabanera (propi de Puigcerdá 
i empriu deis de Palau), la cosa es va 
deixar tal com estava, i "tutti contenti". 

El juny de 1670 foren penyorats: qua
tre homes que anaven amb vuit ases car
regats de llenya verda tallada al Pía de 
les Porqués, a má dreta del bosc de Quei-
zans, ais tres germans Marangues, que a la 
Creueta menaven un matxo carregat de 
llenya i tres parells de bous amb carrassos 
de fustam, al MuruU i al Vidal de Bol-
quera, habitants a Aja, que menaven un 
parell de bous cada un amb carrassos de 
llenya verda, els quals entregaren com a 
penyora un triba cadener cadascun d'ells 
i una picassa; al torrent de Coma Taba
nera —vedat de Saltéguel- hi fou pen
yorat Joan Bertranet d'Aja, qui amb dos 
parells de bous portava carrassos de 
llenya, segons digué, per en Juvenic, 
i dona un triba cadener per penyora. 
A tots aquests d'Aja, se'ls perdona la 
multa, que era de 25 ducats per infrac
tor, amb la condició que cadascun 
d'ells portes deu fustes de dotze manees 
de llargada, per a la caserna, que s'esta-
va construint a Puigcerdá. 

(continuará) 
SALVADOR GALCERAN 

Arxiver Diplomat 
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Convergencia informa 

LES RAONS DEL NOSTRE NO 
ALS PRESSUPOSTOS GENERALS 

DE L'ESTAT 

Malgrat les diñcultats, greus difi
cultáis, que peí Govem de la Generali-
tat de Catalunya pot comportar la nostra 
negativa al Govern de TEstat al seu pro-
jecle de Pressupostos Generáis de l'Estat, 
s'ha decidit mantenir fermament la 
nostra posició davant d'una proposta que 
va en contra del nostre model de societat 
i deis interessos de Catlaunya, 

(ntentarem resumir Íes raons en les 
quals basem aquests criteris en els seus. 
punts principáis. 

1) Peí que fa al model de societat, el 
déficit proposat ais Pressupostos de 
700.000 milions de pessetes significa 
incrementar la inflació, endeutar-se greu-
ment amb rexterior, iniciant un procés 
les conseqüéncies del qual no han estat 
explicades, i reduir notablement els 
recursos disponibles del sector privat en 
benefici del sector públic. Es prima dones 
la ineficacia sobre reficácia, en uns 
moments de greu atonía económica, i 
com a conseqiiéncia d'aixo, es mantin-
dran els interessos alts amb els que es 
desencoratja la inversió i es prima el que 
podríem dir-ne l'esperit del rendista. 

2) Pero com que per pagar un dé
ficit tan alt no n'hi ha prou amb el deute 
públic ni amb el recurs al Banc d'Es-
panya, es recorre també a l'increment 
de la pressió fiscal, de forma generalit-
zada i greu, ja que s'incrementen els tipus 
de l'impost sobre la renda sense variar 
les bases, és a dir hi ha un doble íncre-
ment, el del tipus i el de la inflació, 
i també es puja en un punt l'impost de 
Tráfic d'Empreses que significa, ates 
el seu efecte multiplicador en el procés 
pioductiu i de comercialització de pro-
ductes, una forta puja en el preu deis 
productes, ja que l'efecte de Tincrement 
en el cost d'aquells pot arribar a ésser, 
segons els casos, entre un vuit i un trenta 
per cent. 

3) En el seu conjunt, nosaltres consi-
derem que aquests pressupostos van en 
contra clarament de la nostra posició 
de donar suport al sector privat front un 

sector públic desorbitat, amb clarmanca-
ment d'eficácia de gestió i amb una 
administració centraÜtzada i centralista 
que no arriba a satisfer el nivell d'exigén-
cia del ciutadá que la suporta, i al qual 
cal afegir el tema de l'empresa pública, 
que rebrá per aquests pressupostos un 
compromis de fons de Testat mes de 
cinc vegades superior al que reberen tots 
els sectors industriáis per al concepte de 
reconversió industrial. No creiem que 
aquesta linia sumada a la del fort incre-
ment de la pressió fiscal sigui la millor 
per a incentivar la inversió i Uuitar contra 
l'atur, i tampoc la socialització que im-
plica el projecte vagi en la linia del 
nostre model de societat. 

4) Peí que fa ais interessos de Cata
lunya el raonament és igualment ciar i 
senzül. ,Als Pressupostos se'ns imposa 
per la via directa un deis acords deis 
Pactes Autonómics entre Govern, UCD i 
PSOE, aquest acord és el de distribuir 
peí Fondo de Compensación Interterri-
toriai 180.000 milions de pessetes d'in-
versió directa, i en el qual Catalunya amb 
el 15 per cent de la població de l'Estat, 
amb un 13 per cent d'atur i amb el 22 
per cent de la contribució total ais ingres-
sos de l'Estat, tindrá el 7,1 per cent, 
Per si aquesta mesura no fos prou nega
tiva, cal sumar-lii que el total de les 
inversions directes a Catalunya per part 
de l'Estat, deixant de banda les del dit 
Fondo, no arriben al ó per cent del total 
de tes inversions directes "regionaliza-

bles". Tenint en compte que encara 
l'Estat no ha complert amb el mandat 
legal de teñir ja unes valoracions defini-
tives de les competéncies traspassades, 
i les moltes petites "deduccions" o 
"oblits" de compromissos establerts pré-
viament en les transferéncies, i que no es 
recullen en els Pressupostos, hom veurá 
!a rao deis nostres arguments per a votar 
NO ais Pressupostos Generáis de l'Es
tat que van contra el nostre model de 
societat, contra la iniciativa privada, 
contra la reactivado económica i contra" 
els interessos de Catalunya," 

Els proppassats dies 14 i 15 de novem-
bre, se celebra a Barcelona, en el Palau 
d'Alfons XIII, del recinte firal, la IV Fes-
ta de Convergencia Democrática de 
Catalunya. 

El Comité Executiu Comarcal, de la 
nostra Cerdanya, va participar amb el 
muntatge d'un estant, a fi de donar a 
conéixer els nostres costums i productes, 
aiKi com la nostra manera d'ésser. Per a 
dur a terme tais objectius várem planifi
car Pestant en una triple vertent: l.-El 
nostre camp i els seus productes; 2.- El 
turisme i 3.- La nostra cultura. 

El primer apartat, fou representa! per 
la mostra d'artesania, feta per en Joaquim 
Bosom i Soler "l'artesá" de la nostra 
comarca que amb el seu amor i pacien
cia ha conseguit fer recordar a tota la 
gent del seu temps, i ensenyar ais joves 
d'avui dia, les eines de conreu, d'aquesta 
contrada pirenaica, que tantes suors 
varen ocasionar a aquelles persones per 
poder guanyar-se el pa i els mitjans de 
qué se servien per el seu trasilal, d'un 
Uoc a l'altre. Eines que, com la majoria 
coneixereu, son ja de museu, o almenys 
no usuals, a la nostra vista, tal com el 
molí de ventar, la máquina de batre a 
vapor (en aquest cas la reprodúcelo) ens 
mostra la primera que va entrar a Cata
lunya, concretamení per Llívia), les 
carretes de país, les carretoines, les for-
ques, el volant amb el seu esclopet, la 
dalla amb els seus pies i cup... així com la 
ja coneguda diligencia "La Ceretana" i 
altres reproduccions de vehicles de lir. 

Els joves, i particularment jo, hem 
d'agrair la voluntat, amor, gust i "mane-
tes" que el Sr. Bosom ha demustrat, per 
tal que nosaltres, un xic ignorants de la 
nostra propia cultura, haguem tingut 
la sort de poder contemplar i en conse
qiiéncia conéixer, una mica mes. la nostra 
comarca, en temps no gaire llunyaiji, 
ja que ara, amb la maquinaria i el lógic 
automatisme que ella comporta, no re-
cordávem, ni potser coneixíem els esfor-
90S deis nostres avantpassats, per poder 
fer d'aquesta nostra petita, pero gran, 
Cerdanya, una comarca capdavantera i 
baluart, capa^ de deixar bocabadats a la 
gent de la resta de Catalunya, El treball 
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La Cerdanya a Barcelona, de la má de C.D.C. 

i les meravelloses explicacions d'aquest 
"artesa de miniatures" cerda des de 
sempre i per sempre, va ajudar a compen
dre aixó, car va difondre ais quatre vents 
del Palau, el nom de Cerdanya, essent un 
deis estants mes visitáis de la Festa, per 
la qual els organitzadors, calculen que 
varen passar mes de noranta mil persones. 

Conjuntament amb la mostra del 
'*mestre" Bosom, es va montar una petita 
botiga, en la que es podía comprar, a 
preu de cost, productes del nostre camp, 
tal com: peres de Puigcerdá, naps de tall 
tendré, mel de Cerdanya, llet d'aquí, 
concretament de la Cooperativa! trunfes, 
en aquest cas de Bolvir. 

La part turística va estar representada 
per una exposíció que decorava el nostre 
estant, la qual es componía de ''posters" 
de les nostres estacions d'esquí, així com 
d'altres cartells al.lusius ais esports de 
neu i muntanyisme, amb un motiu que 
deia: "SOL, NEU, M(JNTANYA„.". La 
part cultural, fou representada, a mes a 
mes de la mostra de miniatures, per 
l'exposició i venda de totes les publica-
cions, referents a Cerdanya que varem 
conseguir, dedícades a excursionisme, 
geografía, historia, art i costums de la 
nostra térra. 

Com a part anecdótica, cal dir que 
per nosaltres fou un gran plaer, rebre 
les visites, entre d'altres, del President de 
la Generalitat de Catalunya i Secretari 
General del Partít, el Molt Honorable 
Sr. Jordi l\ijol i Soley, d'en Miquel Roca 
i Junyent, d'en Macid Alavedra, deis 
Consellers Vidal i Gaiolá, Guitart, etc., 
de quasi tots els parlamentaris de 
CDC de les comarques gironínes i d'al
tres comarques, del President de la 
Diputació de Girona, TArcadi Calcada, 
i de varis Directors Generáis de la Gene
ralitat, com els Srs. Sans i Travé, el 
Sr. Bonet... 

Creíem que els objectius fixats, foren 
plenament aconseguits í que várem 
aconseguir, alió que diu "fer comarca, per 
fer país", que és el que cal fer, per taJ 
que la nostra nació, sápíguí quí son el 
qué volem. No cal fer demagogia barata, 
cal fer feina, tal com diu una bella dita 
aixi ho demostrar "el movínient es de-
mosíra caminant". 

A tots els que vareu col.laborar a que 
aix6 es portes a terme, volem fer-vos 
arribar el nostre agraiment i emplafar-
vos fms l'any vinent per tal de fer-ho 
mülor. 

El Delegat Comarcal de CDC 

Félix Isern i Vidal 
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Des de ía 79 anys 
apliquem el mutualisme autogestionari, 

AGRUPACIÓ 
MUTUA 

Si coneixeu algún soci, pregunteu-li qué en pensa. 
Si coneixeu algú que ja ha íet tard^^ i se'n plany, 

pregunteu-li per qué hauria volgut ser-ne. 

Tothom, homes i dones, des deis 16 anvs, podeu 
formar part d'aquesta gran tasca col-lectiva. 

AGRUPACIÓ MUTUA 
DEL COMERC 1 DE LA INDUSTRIA 

Informeu-vos-en: algún familiar o amic deu ser un deis 215.000 
socis o sócies que íormen l'Agrupació Múíua i us en parlará. 

Si voleu, lelefoneu al 318 18 00 - 318 40 50 de Barcelona 
o visileu l'eslalge social a la Granvia, ó21 de 8 a 14 hores. 

' perqué ¡a ha compler! els 40 anys. 

16/RUFACA 



L'Aixada 
Si la Cerdanya és una comarca 

esenciaiment agrícola i ramadera, 
i si en aquesta comarca tenim una 
revista, RUFACA, per poder infor
mar, personalment cree que el món 
de la pagesia hauria de ser-hi pre~ 
sent en les seves pagines ja des del 
primer número. Tanmateix aixó 
no és gens fácil, dones aquesta 
secció voldria fer dues coses a la 
vegada: donar la informació neces-
sária i imprescindible a l'agricul-
tor i al ramader i fer conéixer 
la realitat de "la vida de pagés" 
a tothom qui només en veu alió 
dei quadre pastoril: la vaqueta al 
prat i el contacte ainb la natura. 

Per poder tractar ámplament i 
seriosa el primer punt, no n'hi ha 
prou ainb la voluntat d'informar 
del qui suscriu, Calen uns conei-
xements técnics, de veterinari, pe 
périt agrónom, etc., etc. Áixí 
dones, aquesta secció sortirá amb la 
informació proporcionada peí De-
partament d'Agricultura, Ramade-
ria i Pesca de la Generalitat, amb 
la col.laboració que els técnics han 
ofert de mott bon grat, els uns 
escrivint els temes eUs mateixos, els 
altres com assessors de la secció 
i oferint-se també a donar infor
mació. Aixó fará necessária una 
col.laboració espontánia deis lec-
tors. 

L'AIXADA pero, no voldria 
quedar-se només a tall de consul-
tori, sino que voldria ser com el 
punt de reunió de tol alió que 
preocupa i interessa a Tagricultor 
i ramader de la nostra comarca, 
i per aixó és imprescindible l'ajut 
de tothom aportant-hi experiéncies, 
vivencias^ problemes, inquietuds... 

.Així dones, per encetar aquesta 
secció reproduim de les Jornades 
sobre Sanitat Animal, celebrades 
a Mollerussa, Vic i Banyoles el 
marg del 80, editat per la Genera
litat, el següent escrit que es tracta-
rá punt per punt, ámplament, en 
propers números. 

MALATIES MES IMPORTANTS 
DEL BESTIAR VAQUÍ 

Si repassem els processos patoiógics que patejxen els bóvids, veurem 
quines s6n les malalties mes generáis: 

Mamitis. 
Glossopeda. 
Malalties neumoentériques deis bóvids. 
Brucel.losi. 
Tuberculosi. ^_ 

Les tres primeres malalties podem incloure-les dins un grup de malal
ties que entren de pie en la sanitat animal, que posen en perill la vida de 
l'animal o la producció que esperávem obtenir; en canvi, la brucel.losi 
i la tuberculosi podem encaixar-les dins de les anomenades "zoonosis" 
{malalties comunes de l'home i deis animáis), és a dir, que deis animáis 
poden passar a l'home, ja siguí per contagi directe o bé a través de produc-
tes obtinguts d'aquests animáis. 

Com a norma general, en pretendre Uuitar contra una malaltía, hem de 
teñir molt en compte aquets punís: 

1. Vies de contagi, per evitar la malaltia ais animáis que conviuen amb 
el malalt. 

2. Diagnóstic, per conéixer els animáis sobre els quals cal actuar. Hi 
afegirem que el bon diagnóstic, a nivell massiu, cal que sigui fácil, rápid i 
segur. 

3. Prevenció de la malaltia si és que és possible. 
4. Eliminació deis animáis malalts o amb perill d'estar-ho. 
5. Reposició deis estables que han estat sanejats amb animáis Uiures 

de malaltia. 
Rosa Soler 

íHOME! /yfAGliADA QOí ESTfM/S ELS 
ANíMALS nnóAiXOjAÍSMASSA, ES 

Mel Pura de Cerdanya 
Apicultor JESÚS GIL 

Avda. Pons i Guasch (Torre Loverdos) 
PUIGCERDA 

JOIERIA 

RELLOTGERIA 

j . f^LLlInnjDL 
PUIGCERDA 
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HOMMAGE POSTHUME 

A GEORGES BRASSEN 

FUI d'émigrés italiens, travailleur 
du bátiment, il travailla á dix-
huit ans chez Renault á Paris; 
puis vint la guerre et en 1942, il 
es emmené au camp de Rasdorf 
en Allemagne. Suite á ce qu'il 
avait appris á l'école, á Séte, il 
continué prisonnier, á perfectionner 
la langue "verte", l'argot et la 
vulgaire pour exprimer son amour 
pour la vie, son ideal d'acrate et 
son non rejet pour la mort. Cepen-
dant il s'acommode fort ien de 
Tamour de la forme et du style de 
Frangois Villon, Víctor Hugo,Cour-
teline, Aragón et Anatole France. 

En 1945, il écrit dans la revue 
anarchiste "Libertaire" et com-
mence á étre connu dans le monde 
de la chanson en 1952 gráce á Pa-
tachou, Avec ses poésies chantées, 
U sera íe pionnier d'une généra-
tion de chanteurs-auteurs-compo-
siteurs utilisant guitare séche et 
paroles qui font vibrer les conscien-
ces. Parmi ses chansons nous 
pouvons ciier: "Le Gorille, Come 
d'Auroch, Le parapluie, La Mau-
vaise Réputation , L'Auvergnant, 
Les Copains d'Abord, Margot, 
Auprés de la Blonde, Supplique 
pour étre enterré sur la plage de 
Séte, Les Bañes Publics". 

L'artiste comique Raymon De-
vos dirá de luí: "II n'avait aucun 
métier et pourtant il en avait plus 
que n'importe lequel d'entre nous". 

Adieu, Georges. 
J.P.P. 
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Foc! 
Olían m'ho vaii dir no nVho creia. I és que estimáis lectors, 

els bombers de Puigcerdá NO TEÑEN ESCALA. 
Pero, tranquils, no cal esverar-se, que per a tot lii ha solució. 

Les Inicia! ives Tunstiques de Puigcerdá han trobat la solució 
Quan els bombers liagin d'apagar foc a un tercer o quart pis, es 
posaran l'un damunl de l'altre i l'últim portará ia mánega que la 
dirigirá a les flames. i així s'apagará el foc i es fará turisme es-
talviant peles al mateuí temps. 

Abíí, a la fi tindrem un eos de bombers amb ressb per tot 
Catalunya, Espanya i fins i tot per Europa. 

1 tindrem uns bombers mes famosos que la Patum de Berga, 
que la Processó de Verges i les Falles de Valencia. Per fi podrem 
gaudir d'un tunsme estable i segur i d'uns bombers-castellers 
que tindran anomenada fins a Nova-York. 

I és que si no ens espavilem.no fotrem res. 
(QUIEN NO LLORA, NO MAMA. Aristóteles) 

F. Orriols 



coNaboracions 
I L'OTAN? ANAR-HI ANANT? ANAR~HI ANANT, 

ANAR-Hl ANANT... 

Sí, estimats lectors, ara ja ens han ficat a TOTAN. 
I és que TOTAN és una entitat mes benéfica que la 
UNICEF, amb els seus missils, les seves bombes de 
neutrons, els seus tañes, els seus soldats i les seves "in-
vestigacions científiques". Ara, per fi, ens posaran la 
base americana que tant demanaven a la Cerdanya. 

Ara, també, ens posaran un campanar amb missils 
al capdamunt, ens fotran un porta-avions a l'estany i els 
submarins baixaran peí riu Segre, i pujaran peí Quero!. 
També ens posaran una bomba de neutrons al polies-
poTtiu i una altra a Martinet, a Meranges fotran una 
base de missils i a Testació carregaran i descarregaran 
trens de residus radioactius. Ah! I També ens fotran una 
central nuclear a la Molina que donará efluvis radioac
tius a tota la comarca i a mes, haurem de pagar, pero 
només el cinquanta per cent del guanyament. 

Ens tomaran Gibraltar i ens fotran Les Cañarles, 
Ceuta i Melilla, també ens fotran Llívia. 

Com podeu comprovar no hi ha cap desavantatge, 
tot son avantatges, així podrem defensar al *'Jefe Supre
mo" i a "YANQUILANDIA". 

Ja veurem qué passa el dia que es fotin tots a faves, 
anirá tot a fer punyetes, només serán cinc minuts, per6, 
ai mare! aquests cinc minuts cagarem tramussos. 

F. Orriols & Company 

COLONIA SIMÓN; LOS VECINOS CONSIGUEN 
TRANSPORTE ESCOLAR 

En el pasado número se hizo un breve comentario 
sobre el gravísimo problema del autobús escolar de la 
"Colonia Simón", que por cierto, sigue igual; por este 
motivo un particular de dicho barrio ha tomado la 
magnífica decisión de ayudar a esos chicos que aún 
tendrían que subir a pie cuando estamos ya práctica
mente en invierno. Desde estas páginas damos las gra
cias a este seiior por hacer lo que el ayuntamiento de 
esta Villa ha creído innecesario. 

Estas fotos que ilustran este apartado dan una mues
tra palpable de los medios de transporte que hasta ahora 
venían utilizando los niños de dicho barrio. ¿Será ver
dad que hay un ayuntamiento en este pueblo? Si hay 
alguno, que se note, por favor. 

Jordi Sabartés i Marino Rodríguez 

opmió 

PEQUEÑO APUNTE: 

MANDAMIENTO 
DE UNA SOCIEDAD 

Hay quien vive según los mandamientos de la Ley del Hombre, que son diez: 
1. Amarás al Poder y a las Riquezas sobre lodos los valores humanos. 
2. No tomarás el nombre de la Especulación en vano. 
3. Santificarás los juegos, la prostitución y drogadicción. 
4. Honrarrás a tu ego y a lu egoísmo. 
5. Matarás. 
6. Realizarás orgías, abusos sexuales y despreciarás la honradez. 
7. Robarás, porque es norma básica de tu moral, 
8. Mentirás, engañarás y dirás falsos testimonios de tu prójimo. 
9. Consentirás pensamientos y deseos impuros, y cuantos más, mejor. 
10. Ambicionarás los bienes ajenos y realizarás todo lo posible para hacerte con 

ellos. 
Estos mandamientos se resumen en dos: Amarás al Dios Dinero sobre todas las cosas y 

despreciarás al prójimo porque te adorarás a ti mismo por el amor al Poder. 

GIOVANNl 14/7/1981 

VEIMC PIS A LA COLONIA SIMÓN 
INTERESSATS ADRECARSE AL TELEFON 

(972) 88 10 15 

COMPRO PIANO VERTICAL USAT 

TRUCAR AL Tel. (972)88 0147 MATINS 

SR. TOMÁS 88 08 85 VESPRES 
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Can9Ó Intérpret 
1. MAGIC MUSIC Othawan 

FOR THOSE ABOUT TO ROCK (We salute you) AC/DC 

en 

l"^ r «eñudicaíe»-- êt ^^ 

icoto con» Mgua» 
d e s c a s o V ^ 
CONSELLS HI FI 2000 

El bricolage a l'equip de só. Aquesta és una afecció com una 
altra pero pot ésser que encara sigui mes entretinguda que moltes. 
Hem vist al llarg deis temps que han anat sortint al mercat infini-
tat de medis amb els que l'afeccionat pot arribar a construir-se el 
seu equip de só i sempre amb un estalvi de céntims considerable. 

Perqué els resultats siguin correctes es precís teñir un equip 
d'eines i uns Instruments de mida (que també es poden fer a má), 
dins d'aquest apartat considerem imprescindibles les següents 
eines: 

1 soldador i estany Alicates 
1 joc de tomavissos Pelafils 
I quant ais instruments de mida, hem d'anomenar el polimetre 

o "tester" que és un aparell capa? de medir tensions corrents i 
resisténcies. 

Donen per finalitsat aquest comentari desitjant-vos molta 
sort si és que voleu emprendre aquesta meravellosa aventura 
com és l'electrónica com a temps d'esplai. 

Jordi Sabartés 
Ferran González 

. TAKE IT ON THE RUN 
AMOR DE MARINADA 
STAR TRACKS 

6.H0LD0NTHIND 
7. PALABRERÍAS 
8. PLEASE, Mr. 

PLEASE Mr. BREJNEW 
9. TOT EL QUE FAS ES MAGIC 

10. ME ESTOY BURLANDO DE TI 

Reo 
Francesc Roca 

Bee Gees 
E.L.O. 

The Tom Tom's Club 
REAGAN, 

Barrabás 
Pólice 

Pino d'Angio 

NOVETATS 
AC/DC. FOR THOSE ABOUT THE ROCK. Sota aquest títol 
es presenta el nou Uarga durada de AC/DC, amb molt de "heavy 
metal", i molta marxa. Temes molt forts com "Put the finger on 
you", O "C.O.D.". Ja era hora que arribes aquest nou Uarga dura
da per ais rockeros! 

RECOMANAT 
El recomanat d'aquest mes és el nou Uarga durada de Boney M 

"Boonoonoonoos" sempre seguint la seva línia dins la música 
disc. Puntxeu-lo!. 

Atenció: No us obUdeu de votar per la vostra canfó favorita. 
Ja sabeu que regalem un disc entre els que escriguin a RUFACA, 
Amics de Cerdanya. Passeig 10 d'abrU, s/n. Puigcerdá. Endavantü 

Ferran González Jordi Sabartés 
Francesc Orriols Marino Rodríguez 

Í .GROAC. 

-̂-̂ ^ LLET DALTA WIUNTANYA 
ESTERIlITZIlDn 

LATROBAREU ATOTES LES BOTIGUES DE 
LA CERDANYA EN BOTELLA DE LITRE I MIG 

CERDANYA - PUIGCERDÁ 
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NO HI HAGUE PACTE D'ESQUERRES 

En l'anterior número de RUFACA hi ha un articie signat peí 
PSC (PSC-PSOE) en el qual es vol posar en ciar la qüestió de la 
votació per l'elecció d'alcalde de Puigcerdá en la persona d'en 
Julio Pérez de Rozas. 

Dones bé, deixant a part les opinions i valoracions d'aquest 
partit, voldria fer unes puntualitzacions sobre tres punts que 
poden confondre l'opinió pública. 

Primer, deixar ciar, una vegada mes, que l'Entesa Municipal 
mai no ha estat PSUC. Es a dir, que malgrat que en la candidatura 
hi haguessin militants del PSUC no vol dir que l'Entesa ho fos, 
tal i com ha quedat demostrat en el transcurs d'aquests dos anys 
de gestió municipal. 

El segon punt. El PSC no fa una valoració de Tactual correlació 
de forces dins l'ajuntament. El 7 a 6 que fixa com a proporció 
dreta/esquerra no ha estat mai real. Només en l'elecció del batlle 
Turiera i en el primer pie va funcionar. Mai hi ha hagut un treball 
comú entre socialistes i Entesa. 

I, en últim lloc, tampoc és cert que hi hagués un pacte previ 
de l'esquerra per votar en blanc l'elecció d'en Pérez de Rozas. 
Com tampoc és certa que aquesta intenció de vot vingués forfada 
per l'evidéncia de saber "que la elección del Alcalde la tenían 
perdida". El vot en blanc significava, al menys peí que subscriu, no 
acceptar, o no donar suport, a cap deis dos "candidats" previsi
bles: en Pérez de Rozas i en Xavier Bosom. 

Per tant, pregaría que en properes ocasions el PSC (PSC-
PSOE) tingues cura en les afírmacions que utilitza i, sobretot, 
que no míri d'embolícar ningú en les seves decísions. 

Josep Peitx 

AGUA PASADA NO MUEVE MOLINOS 

Hace pocos días tuvimos oportunidad de ver un programa de 
televisión en el cual se hacía un pequeño resumen de lo que había 
sido la noche en que murió Francisco Franco. Me pareció muy 
bien, pero ese programa hubiera estado mejor al mes o al año de 
morir dicho señor. 

FOTO- ESTUDI 
Escoles Píes. 16 
Tel: 88 03 88 
PUIGCERDÁ 

FILATELIA 
MONTANÉ el. Morera. 6 

P U I G C E R D Á 

TOSAS-SASTRE 
José Antonio, 4 PUIGCERDÁ 

Lo que yo no logro entender es cómo han podido presentarlo 
al púbUco español nada menos que después de seis años, cuando 
la mayoría de la gente ya no se acuerda ni de quién fue ese señor; 
yo no quisiera que nadie me tachara de antifranquista, pero hay 
que reconocer que fue un régimen poco demócrata, por no decir 
antídemócrata y del que el pueblo español no quedó muy satis
fecho para que luego, al cabo de seis años te pasen un reportaje 
del día en que murió. Mucha gente puede que lo haya tomado 
como un motivo para abrir viejas heridas pero yo me limito a 
creer que ha sido un error por parte de RTVE y nuestro queridí
simo gobierno. Porque agua pasada no mueve molino. 

"COMANDO G" 

CARTA ABIERTA A C.H.M. 

Tenemos en las manos su carta. No la hemos publicado en 
este número porque hemos dado en pensar que no era ése su 
deseo al no venir expresamente indicado y por ir dirigida al con
sejo de redacción. Sí nos equivocamos, mU perdones. 

Por lo que respecta al contenido de la misma nos gustaría 
aclararle algunos extremos. Veamos: Le extraña que en el núme
ro 42 no se hable de h estancia en la Cerdanya del Honorable 
Jordí Pujol. Explicación: Durante los días en que el President nos 
honró con su visita, la revista estaba tomando vida en imprenta 
(ha de contar que desde que sale de nuestras manos hasta que nos 
vuelve, ya impresa, transcurren unas tres semanas aproximada
mente), en consecuencia, mal podíamos tratar el tema. No obs
tante, en la que tiene en las manos puede leer todo lo que buena
mente hemos podido (y sabido) sacar de la circunstancia. 

Otra cosa. Nos reprocha que se nos escapen algunos temas 
que usted considera importantes. Totalmente de acuerdo. Y lo 
lamentamos. De veras. Lo que pasa, sí alguna justificación cabe, 
es que todo esto lo hacemos puramente (llámese como se quiera) 
afición, masoquismo o por cubrir una parcela de la que tal vez 
pueda sacarse algún fruto. Todo esto en nuestros ratos libres y 
hasta en otros que no lo son tanto. Seguro que entenderá lo 
difícil y laborioso que es llenar unas páginas de revista. No diga
mos ya cubrir toda una información. En nuestra situación, impo
sible. 

Comenta también su "dolor" por encontrar su poema al lado 
de otro publicado en la misma página. No entendemos bien si 
se siente ofendido-a o si por el contrario piensa que es su escrito 
el que ofende al vecino. Sea como sea, queremos que sepa que a la 
hora de distribuir el material en la revista lo hacemos por seccio
nes, y no teniendo en cuenta las simpatías o antipatías que entre 
sí puedan inspirarse los autores. Tampoco miramos lo "buenos" 
o "malos" que puedan ser los textos que recibimos para publicar. 
Para nosotros son todos encantadores, por el simple hecho de 
expresar unas ideas o sentimientos, y además, es esto lo que pre
tende Rufaca: que todo el mundo se exprese. En lo que atañe 
a la "calidad", pensamos que han de ser gentes más doctas quie
nes juzguen. Lo único que pedimos, y no es por capricho, es la 
identidad dé los colaboradores, aunque firmen con seudónimo o 
como quieran. En su próxima, que confiamos sea pronto, le 
agradeceríamos lo haga así. 

Para acabar queremos pedirle disculpas por contestar su carta 
públicamente. Pero comprenderá que ignorando su identidad... 
También queremos transmitirle el agradecimiento del Sr. Gio-
vanni por sus elogios y el nuestro propio por sus deseos. ¡Ah!, 
nosotros sí confiamos en el futuro. 

RUFACA 
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Biografías de antaño y de ahora 
EL ARENQUE 

Como su próximo pariente la sardina, el arenque per
tenece al Orden Clupeiformes y a la familia de los Clu-
peidos. Sonríe fácilmente cuando lo llaman "Clupea 
harengus'' que no es otra cosa que su nombre científico. 
En otro tiempo muy abundante, hoy se ven reducidas 
sus capturas por la abusiva pesca que se ha hecho de 
ellos, a causa de la manía de meterlos en barriles y capad 
de madera y cubrirlos con sal. Otros degenerados los 
ponen a secar al sol y otros, más sádicos, los cuelgan, 
cabeza para abajo, sobre hogueras para que el humo en
negrezca sus cuerpos. Debido a los muchos traumas, el 
arenque está muy flacucho, en los puros huesos, quiero 
decir en las puras espinas y es corriente oir "está más fla
co que un arenque" y también, "está más seco que un 
arenque". Lo que no he oido nunca es "estás más ahu
mado que los arenques" éste término debe estar reserva
do a los desholUnadores y los bomberos por aquello de 
trastear entre humo. 

Este bicho puede consumirse a palo seco, sacándolo 
previamente de la caja o barril o acostándolo sobre poé
ticas rebanadas de pan con tomate. Nunca, dicen los ex
pertos, deben comerse hervidos o hacer sopa con ellos 
(¿Sopa de arenques?... ípuaf! 

Biógrafo 

Ur? poco del otoño 

l-'uigcGrdá 
2 
Noviembre 
}981 

Los árholfís caducos con sus abanicos, 
mansameule durante el otoño, 
se desembarazan al cierzo de sus hojas secas. 

Traspasadas det viento senúhelado, 
Lloran por dentro su desesperanza. 

¿,'n el agua de un pequeño estanque, 
van jugando con desesperanza. 

Van amarillas con gotitas sucias, 
gimiendo esqueletos con desesperanza. 

Vanse abrazando porque están muriendo, 
rielando unidas con desesperanza. 

A un chopo alto como un campanario, 
le quedan <los juntas, 
que no quieren morir de desesperanza. 

...Las guarda un jardinero con ternura, 
porque quiere efyierrarlas sin desesperanza. 

EM 

ALELUYA ! (Apunte de Navidad) 

La manifestación discurría, rebosante de júbilo, a lo largo de la avenida, bajo las verdes copas 
de los árboles de Navidad cargados de frutos de ilusión y relucientes de esperanza. La encabezaban 
los ancianos, portadores de pancartas de seda; los pensionistas, que cantaban loas a la Navidad. 
Seguían los beneficiarios del subsidio de paro, portadores de ramas de abeto, silbando un villancico. 
Por último continuaba una abigarrada multitud, vociferante, que entonaba, con lágrimas en los ojos, 
el aleluya de Mendelssohn; esta retaguardia estaba constituida por todos los trabajadores en paro, 
sin subsidio, y los afectados por el aceite de colza desnaturalizado. El gruñir de las zambombas, 
unido a los cantos, contribuía a formar el ambiente navideño de la escena. Llegados, que fueron, 
ante la Gran Prebostería, arreciaron los cantos y los vítores obligando a los Grandes Prebostes a 
asomarse al balcón desde donde saludaron, sonrientes y mofletudos, a la enfervorizada masa, agitando 
grandes pañuelos de colores y ramas de acebo. 

Al cabo de un tiempo, la manifestación navideña se disolvió pacíficamente y 
todos se fueron, dando brincos, a sus hogares a comer el pavo y el turrón. 

Trovador. Navidad de 1981. 

22/RUFACA 



M 
m 

CLUB POLIESPORTIU 
P U I G C E R D A 

a Federación Catalana de Natación, se ha Organizado por la l-ederación Catalana ae Natación, se 
celebrado en la piscina de Olot la Primera Jornada del I Trofeu 
d'Hivern de Natació Provincia Girona, Grup B". Olot , 21 de 
novembre de 1981. Hora: 16. Piscina Cubierta C,N. Olot. Quatre 
carrers, tennperatura de l'aigua: 22 graus. Clubs participants: 
C.N. Besalú; C.N. Castellfollit, C.N. Puigcerdá i C.N. Olot , Jutge 
Arb i t re , Faustino Pérez Oliber. Jutge Sortidas: Leandro Cilá. 
Cronometradors: F. Pérez, M.J.Soy, H. Figuerola ¡ M. Masegú. 

1. Jaume Fabra 
2. Josep Vivas 
3,Pere Mas 
4. Matí Gironell 
5. Salvador Busquets 
6.Francesc IVIasdemont 
7 Javier Pérez 
8.Jorge Sánchiz 
9 Javier Collmalib 

10. Paquito Fernández 
11 . E. Bellrán 

l a . 50 m. braza mase, fins 11 anys 
Puig. 
Puig. 
Puig. 
Bsiú 
Cast. 
Cast, 
O lo t 
Olot 
Bslú 
Olot 
Bslú 

2a. 50 m. braca femen, fins 11 anys 
1. Marta Compte Olo t 
2. Montse Ventura Bslú 
3. Alicia Ros Bslú 
4. EvaJofré Bslú 

3a. 100 m. Iliures mase. 12/13 anys 
1. Est, Canamala 
2. Enric Treserras 
3. Toni Ramos 
4. Ricardo Carré 
5. Narcís Gironell 
e .Xavi Vila 
7. Ángel Plana 
S.Alber to Aranda 

Cas te I 
Puig. 
Puig. 
Olot 
Bsiú 
Bslú 
Cast. 
O lo t 

4a. 100 m. Iliures fem. 12/13 anys 
1. Esther Palomares 
2. Neus Cervosa 
3. Silvia Ropero 
4. Fina Surina 
5. Mercé Balatetl 
6. IVIercedes Sarrat 
7 .B.PIu já 
8. P. Ullés 

Puig. 
Castelj. 
Olot 
Bslú 
Bslú 
Olot 
CastelL 
Bslú 

0,47,9 
0.48,4 
0,58.8 
0.55.5 
0,57.3 
0.57.3 
1.01,3 
1.03.4 
1.07.0 
1.08.1 
1.10.9 

0.57,7 
1.02.0 
1.02.3 
1.06£ 

1.17.7 
1.18,8 
1.20.3 
1.31,0 
1.34.6 
1.53.6 
2,00.0 
2.04.6 

1,27,1 
1.30.9 
1.37.9 
1.44.1 
1.48.0 
1.49.4 
1.52.3 
2.00.2 

5a. 200 m, esquena m. 14/15 anys 
P. Bever Puig. 
M. Ramón Bslú 
A . Sánchez Bslú 
L .Abe l Castell. 
J . Elies Castell. 

Tosas 
Marín 

6a. 200 m. esquena fem. 
1. 
2, 
3, F.Pons 
4. L. Torres 

14/15 anys 
Puig. 
Puig. 
Bslú 
Bslú 

7a, 100 m. braca mase. 16/17 anys 
I.C.CIapera Puig.1.27.2 
2 . J . V i l á Castell. 
3. P. Vivas Puig. 
4. J . Cabratosa Bslú. 

8a. 100 m. bra^a fem. 16/17 anys 
1. N. Ramón 
2. R.Ramón 
3. M. Delmonte 

Baslú. 
Bslú 
Castell. 

9a. 4 X 50 m. Iliures fins a 11 anys 
1. Puigcerdá Masculí 
2. Besalú 
3.Castell f lorit 
4 . Olot 

10a, 4 X 50 m. Iliures fem fins a 11 anys 
1. Besalú 
2.Castel l f lor i t 

Puntuado 
1, Besalú 
2, Puigcerdá 
3, Castellfollit 
3. Olot 

3,07.4 
3,42.1 
4.31.2 
4.37.1 
4.56.0 

3.08.3 
3.13.6 
3.40.6 
3,57.0 

1.30.6 
1.36.9 
1.42.3 

1.36.2 
1.42.4 
1.50.0 

2.53.0 
2,58.2 
3.10.0 
3.49.1 

326.9 
5.28.8 

279 punts 
216 punts 
196 punts 
114 punts 

DISFRUTE DE LA NIEVE CON. 

VIAJES BAIXAS, S. A. 
Cursillos Je SKI-Fines de semana 

SKI tres naciones (España, Francia, Andorra) 
MONITORES - TRANSPORTES - FORTFAITS 

ALQUILER MATERIAL • MERCADILLO OCASIÓN 

INFÓRMESE, . . 

C Victoria. 2 (lOURINC.) -Teléfono H8 06 02 PUIGCERDÁ jGirona) 
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esports 

TXURI-URDIÑ 7 
C.G.PUIGCERDA5 

Després del bon partit jugat amb el Vitoria, en el qual el 
Puigcerdá va sortir triomfant per un ciar 9-3, calia rendir visita a 
la sempre difícil pista de Sant Sebastiá. El Puigcerdá era conscient 
que aquest any es.podía aconseguir quelcom de positiu ja que tot-
hom coincidía en que el Txuri no era el d'altres anys. 

Pero sense saber el per qué el. Puigcerdá va sortir molt 
encongit, completament desconegut, com si els jugadors estessin 
molt cansats, i aixf) feu que el Txuri marqués ni mes ni menys que 
quatre gols a la primera part per cap el Puigcerdá, era un Puigcer
dá enfonsat sense idees, com he dit abans, un complet descone
gut. 

La segona part va ésser en un principi idéntica a la primera i 
així ais deu minuts el resultat era de 6-0. Semblava impossible, 
petó va ser llavors quan el Puigccerdá va passar a dominar, com 
si fíns aquell moment hagués estat un altre equip el que jugava, 
com si sortís d'un períbde d'aletargament i així en el mínut 
vuit s'aconseguí el primer gol i darrer per a ell, pero ímmedíata-
ment el Paul Hammer de nou escur9ava distancies, acabant tot 
seguit la segona part. 

I va ser a la tercera quan el Puigcerdá es buida per complert 
i aconseguí dominar completament al Txuri aconseguint tres 
bonics gols mes per cap els de Sant Sebastiá, fou una tercera 
part massa curta perqué estic convenfut que si dura cinc minuts 
mes, el Puigcerdá porta quan menys l'empat. 

C.G.PUIGCERDA 3 
F.C. BARCELONA 18 

Gran estada a Font-Romeu per a presenciar el partit de la 
máxima rivalitat catalana, i podem dirque el Puigcerdá no va 
estar a l'al9ada que l'interés despertat, fou un partit molt similar 
al que el Barcelona va jugar l'any passat en aquesta mateixa pista, 
els blaugranes dominaren de cap a la fí així aconseguiren cinc 
gols a la primera part, per ni tan sois un els de Puigcerdá. A la 
segona part el Puigcerdá anívella un xíc mes el partit, sense que 
per aíxó el Barcelona es veiés en perill en cap moment, essent el 
resultat de 5-2 favorable al Barcelona. 

La tercera part fou, encara mes, de ciar domini del Barcelona, 
que aconseguí vuit gols mes per tan sois un el Puigcerdá. 

Per part del Barcelona cal destacar la gran actuacíó de l'ameri-
cá McE)onald que aconseguí ell sol, vuit gols, i aconseguí, com ja 
ho feu l'any passat que els jugadors del Puigcerdá el contemples-
sín en lloc de prendre-li el puck. 

El Puigcerdá va estar, tot ell, molt malament i només es sal
varen els tres bonics gols de l'americá Paul Hammer que el porter 
internacional del Barcelona no va ni olorar. 

C.G. PUIGCERDÁ 2 
C.H. JACA 4 

Gran partit el presencial a Font-Romeu, amb una entrada 
for9a mes minvada que la del dia del Bar9a, potser condicionada 
per la mala actuacíó del Puigcerdá aquest dia i potser també 
perqué fins eí mateix dia del partit no arriba la propaganda del 
partit. 

Des d'un bon principi el partit fou molt disputat tot i que el 
Jaca és el tercer de la Higa i no ha perdut cap partit a casa, el 
Puigcerdá no va donar el bra? a torcer en cap moment. 

El primer gol del partit fou aconseguit en el mínut 4,30 peí 
capitá del Jaca, Capillas, després d'un error de la defensa cereta-
na. Dos minuts mes tard, Clemens augmentava l'aventatge peí 
Jaca, i quan aquesta primera part arribava a la fí, una gran 
jugada del Puigcerdá feu que el seu capitá Tona reduís distan
cies. 

La segona part el Puigcerdá tingué bastant mala sort ja que dos 
postes amb el porter completament batut impediren que el 
Puigcerdá marqués. En altres ocasions fou grácies a les grans 
parades del porter del Jaca, pero els d'Osca no desaprofitaren 1e<: 
seves ocasions aconseguint dos gols mes. 

A la tercera part el Puigcerdá va sortir a per totes i el porter 
del Jaca es llui en moltes ocassions deixant ben palesa la condi-
ció de millor porter que en aquest moment juga la Ihga espanyola. 
Fins a la meitat d'aquest tercer període, el golejador del Puigcer
dá, en Paul Hammer aconseguí el darrer gol del partit. 

Malgrat la derrota es pot dir que el Puigcerdá va jugar un gran 
partit i que els seus incondicionals varen sortir for^a contents. 

C.G. PUIGCERDÁ 7 
C.H. VITORIA 9 

Péssim partit, el disputat pal Puigcerdá, que es va deixar sor-
prendre pels de Vitoria després d'haver-los guanyat clarament a 
casa per 3-9. 

El Vitoria plantejá un partit al contraatac i aconseguí el que 
buscava, de marcar en rápides jugades. Així acaba la primera part 
en 1-3 favorable ais de Vitoria. 

A la segona part, després d'una especie de "tángana", l'árbitre 
del partit expulsa per a cinc minuts a dos jugadors de cada un deis 
equips, i fou en aquests cinc minuts quan el Puigcerdá va jugar 
francament bé, remuntant el 4-1 del marcador, ja que els de 
Vitoria encara havíen aconseguit un altre gol, ímpassant a guanyar 
per 5-4 gols en cinc minuts i fou quan de veritat el públíc va dis
frutar. Poc abans d'acabar la segona part, el Vitoria aconseguí 
l'empat de nou. 

La tercera part, en lloc d'ésser el Puigcerdá el que portava 
riniciativa fou el Vitoria que aconseguí tres gols en pocs minuts, 
passant a un 5-8, i fou llavors quan els de Puigcerdá apretaren 
un xíc per a aconseguir quelcom de positiu, així lograren dos 
gols mes i rondaren l'empat pero de nou en un rápid contraatac 
el Vitoria aconseguia el definitiu 7-9. 

Els gols del Puigcerdá foren marcats, 4 per Paul Hammer, 1 per 
John Mehean "Rocko", 1 per Josep Tona i 1 per Pere Capdevíla. 

Només podem dir que en aquest partit el Puigcerdá va drefrau-
dar per complert ais seus seguidors i com l'actitud deis seus juga
dors no doni una volta de 180 graus no cree es pugui aconseguir 
res. Esperem, pero, que en el seu proper partit contra el Txuri-
Urdiñ el Puigcerdá es torni a trobar a sí mateíx i ens brindí un 
bon partit ja que ara toca la de cal9, m'enteneu, no? Una de cal9 
i un altre de sorra 

Pere Capdevíla 
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II CROSS ESCOLAR 
Comarca de la Cerdanya 

S'ha celebrat en el dia d'avui, a Alp, el Cross Escolar valeder per la classificació i participa-
ció deis corredors ais campionats de Catalunya Intercomarcals. L'assiténcia de corredors ha 
estat bona i aquesta activitat promet millors resultats en properes manifestacions. 

Puigcerdá, 5 de desembre de 1981 

i l CROSS ESCOLAR -COMARCA DE LA CERDANYA 

CoLlegis participants: Col.legi de Llívia, de Ger, de Alp i de 
Puigcerdá. Dia, 5 de desembre de 1981. Circuit d 'A lp . Hora, 
11 del matí . Categories: Benjamins, Alevins, Infantils i Cadets. 

l a . Benjamins, Nens, 600 m. 
1. Anton io Segovia 
2. Guil lermo Gómez 
3. José Anton io Román 
4. Ignacio Bartra 
5. Raúl Vaamonte 
6. Valentín Sánchez 
7. Víctor Aznar 
8. Francisco Javier Bragulat 
9. Joaquim Capalls 

10. Alberto Palmero 
11 . Lluis M. Fernández 
12. Ramón Bosch 
13. Francesc Ribera 
14. Francisco G. Moreno 
15. José L. Muñoz 
16. Anton io Fernández 
17. Lorenzo Sánchez 
18. José Genaro Fernández 
19. J . Manuel Serra 
20. Isidro Román 
2 1 . Joaquim Vilella 
22. Juan L. Ugalde 
23. José R.Tortosa 
24. Leonardo Simón 
25. Xavier Bover 
26. Josep M. Maurell 
27. Jordi Bover 
28. LiuísPages 
29. Alfonso Casamajó 
30. Pedro Comanges 

2a. Benjamins, nenes, 600 m. 
1. Encarnación García 
2. Esther Blel Ibáñez 
3. Maria Teresa Rubin 
4. Ariana Alsina Ramos 
5. Azucena Cálvente 
6. Ana González Alart 
7. Blanco Fernández 
8. Dolores Agapito 

9. Gemma Ester Irla 
10. Josefa País García 
11. Dolores Sánchez 

Puigcerdá 

Llívia 
Puigcerdá 

Llívia 
A lp 

Puigcerdá 

A lp 
Ger 
A lp 
A lp 
Ger 
Ger 

Puigcerdá 

Ger 
Puigcerdá 

Ger 
Puigcerdá 

12. Maria Teresa Mart ín 
13. Belén Pérez Mies 
14. Lourdes García 
15. Esther Bella Palacios 
16. Laura Bella Palacios 
17. Lidia Lauro i Sastre 
18. Marta García 
19. Olga Viñeta Riu 
20. Ana Forga Pérez 
2 1 . Obdulia Maria Castro 
22. Sonia Novales 
23. Celia Tomás Bernad 
24. Maria José Ortega Monge 
25. Fátima Granados Campaña 
26. Susana Climent Roca 
27. Lourdes Pérez Molina 
28. Lidia Vllalta 
29. Eva Ponce 

3a. Alevins Nens, 700 m. 

5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

1. Javier Castey Soler 
2. Jorge Bazaga Mayoral 
3. Jesús Cálvente 
4 . Jordi Ant ich García 

, Anton io Baraldés Roto 
. José Vivas Elias 
, Mariano Delgado Robledo 
, Anton io Martín González 
.Joaquim Hernández 

10. Joaquim Biel Ibáñez 
1 1 . Francisco Palmero Luna 
12. Bartomeu Baque 
13. Venancio Muñoz Fernández 
14. Salvador Ruiz Cruzado 
15. Agustí Llauró i Sastre 
16. Benigno Fernández 
17. Jaume Fabra Cosp 
18. Anton io Llombart 
19. José Ogayar García 
20. Xavier Bartra Pons 
2 1 . Jorge Reguant Maclas 
22. Jaime Bragulat 
23. Jaime Crispi Casamajó 
24. José Anton io Moreno Val 
25. Pere Mas Comas 
26. Miguel Viñeta Ruy 
27. Javier Fernández Navarro 
28. Francisco Gómez Gómez 
29. Sergi Pardas 
30. L lu ísCot Formenti 

A lp 
Puigcerdá 

A l p 
Puigcerdá 

A lp 
A lp 

Puigcerdá 
Llívia 

A lp 
Ger 

Llívia 
Puigcerdá 

/ f 

Llívia 
Puigcerdá 

Llívia 
A lp 

Puigcerdá 

A lp 
Ger 

Puigcerdá 

A lp 
Puigcerdá 
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31. José Luis Rodríguez J. 
32. Jorge Gil Martell 
33. Javier Martínez Fernández 
34. Juan Carlos Parra 
35. Juan Espada Romero 
36. Jorge González Martí 
37. José Antonio Ruiz García 
38. José María Tomás 
39. Alvaro Fernández Peitx 
40. José Carasco Porras 
41. José Martos Pazón 
42. Esteba Maurell Meya 

4a. Alevins Nenes. 700 m. 
1. Maria Belén Pastor Regalán 
2. Esther Palomares Serrano 
3. Carmen Quesada 
4. Rosario Jorda Cuevas 
5. Cecilia García Vidal 
6. Milagros Ruiz Guzado 
7. Gloria Martínez Carrasco 
8. Mireya Román Cazorla 
9. Montserrat Forcada 

10. M. Esther Comas Herrerz 
11. Montse Pubill de Lucas 
12. Silvia Fernández Díaz 
13. Gloria Pérez Miez 
14. Anna Comella Pagés 
15. Belén Castro 
16. Elisabeth Ester Irla 
17. Esther Bombardó Ginesta 
18. Carmen Padilla Pineda 
19. Esther Fudana Benito 
20. Carmen Marti' Brillas 
21. Francisca Simón García 
22. M. Teresa Cárdena Mayoral 
23. Sandra Pardas 
24. Esther Condominas Cast. 
25. Pepita Córdoba Polo 
25. Teresa Forga Pérez 

5a. Infantil Nenes, 1.300m. 

Ger 

Puigcerdá 

Llívia 
Puigcerdá 

Alp 
Puigcerdá 

Ger 
Puigcerdá 

Ger 
Puigcerdá 

Llívia 
Alp 

Puigcerdá 

1. Miguel Ángel García 
2. Jesús Manuel Arenas 
3. Juan Fabra Albert 
4. Manuel Cepeda Labado 
5. José Antonio Cid Bouzo 
6. J. Fernández (navarro 
7. José A. Rubin Pereiro 
S.José M. id Bouzo 
9. Francisco Javier Bombardó 

10. Jordi Vendrell Gubianes 
11. Miguel González 
12. Ignacio Novales 

6a. Ir>fantils Nenes, 1.300 m. 

Alp 
Puigcerdá 

// 
rr 

n 

t t 

11 

t» 

i t 

Ger 
Alp 
Alp 

1. Josefa Medina García 
2. Silvia Delgado Robledillo 
3. M.José Pastor Regalón 
4. A. López-Triviño Rodríguez 
5. Nuria Robert Farras 
6. Carmen Elez 
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Puigcerdá 

Ger 
Alp 

7. M. Angeis Robert Farras 
S.Silvia Ester Irla 
9. M. Isabel Trigo Gálvez 

10. Pilar Palacios 
11. Marta Serra Feliu 
12. Juana Rusiñol Gómez 
13. Nuria Tarrio Mosquera 
14. Nieves Rubio Aguilar 
15. Emiliana Higuero Alber 
16. Carmen Padilla Cauba 

7a. Cadets. Nens. 1.S00 m. 
.Jordi Carbonell Guix 
2. Ramón Vicente González 
3. Miguel Castey 
4, Juan Pascual Palet 
5. José Contreras Solera 
6. Ángel Esteban Ubeda 
7. Juan Reyes Trejo 

8a. Cadets Nenes 1.800 m. 
1. Agustina Martín Castro 
2. Conchita López-Triviño 
3. Presentación Gómez Frutos 

Ger 
Ger 

Puigcerdá 
Alp 

Puigcerdá 
t t 

I I 

I I 

" 
Ger 

Puigcerdá 
/( 
I I 

Llívia 
Puigcerdá 

I I 

I I 

Puigcerdá 
I I 

I I 

\^ 13F1RT 
Restaurant trpic de muntanya 

Escudelia i carn a la brasa 
Tel. 880.662 - 26 BOLVIR 

CARUT-LUVIA 
V E N D A i DEGUSTACICá 

formatges potes 
fumats vins 

fondues de cams i formatges 
(Per encárrec) 

Obert des de les 5 de la tarda 
Avgda. Catalunya LLÍVIA 



CERÁMICA • GRES 
BANYS • CUINES 
AIXETES • DÜTXES 
ACCESORIS 

Des deis models mes clássics 

fins ais estiis i colors d'última 

hora, per poder, escollir mes 

fácilment, sempre amb la ga

rantía de les millors marques. 

VISITI LA NOSTRA EXPOSICIÚ 

ARNAUS 

CTRA. BARCELONA A PUIGCEROA, KM. 169 TEL. 88 09 00 
MAGATZEMS A MANLLEU, VIC, RIPOLL I PUIGCERDA 



CAN 
BORRELL 

"- MAS CÁTALA 
^ CUINA T ÍP ICA 

CATALANA 
- RESTAURANT 

IAPARTAMENTS 

MERANGES 
(LACERDANYA) 
T. 972 88 00 33 

CARRETERA 
DE PUIGCERDÁ 

A LASEU D'URGELL 

LA BONA CUINA CATALANA 
CASOLANA I NATURAL 

C/. Querol, 4 
(a 20 metres Plapa de l'Ajuntament) 
Tel. 972 88 11 87 
PUIGCERDÁ (LA CERDANYA) 

CUINA TÍPICA CATALANA GUARDONADA AMB ELS PREMIS 
«IGNASI DOMÉNECH» 1978 - 1979 - 1980 

COPA D'OR DEL C.I.P.E.M. GASTRONOMÍA INTERNACIONAL 

ROMA 1981 

PREMI INTERNACIONAL DE TURISME I GASTRONOMÍA 1980 

MEMBRE DE LA «CHAINE DES ROTISSEURS» 

PROMOTOR DEL «CONSELL CÁTALA DE LA CUINA» 

GUIES GASTRONÓMIQUES I TURÍSTIQUES D'ESPANYA: 
CLASSIFICACIÓ: CAMPSA: 1 SOL - GOURMETOUR: 7 1/2 - 10 

(ACONSELLEM RESERVAR PLAQA PER TELÉFON) 


